Summary

The Evolution of the Power Elite in the Soviet Union and Russia

in the Context of Ideological, Political, Social and Economic Transformation

The issue of the formation of the Soviet and Russian power elites is one of the most interesting research topics in the modern history and political studies, as it relates to a very important area for the fate of the world. In the past, including the tsar-state times, Russia was one of the mightiest powers; even in the mid-twentieth century the communist Soviet Union became one of the two superpowers of the world, and remained so until the end of its existence. After the Soviet Union collapsed in 1991, fifteen new countries, which had previously been Soviet main administrative-territorial units, were created. The largest of them, which is the main successor and in a certain sense continuator of the Soviet empire, is Russia, officially known as the Russian Federation. Russia is no longer a communist country. In order to make the country an important part of the global political and economic system by the standards of liberal democration, Russian elites decided to conduct democratic changes in the 90's. The price of this great transformation, which meant eliminating archaic communist socio-political and economic heritage, as well as its errors and omissions, was political and economic instability, internal chaos and a high level of social discontent. In the face of a serious internal crisis, the transfer of authority over Russia between the democratic elite and politicians from the former Soviet special services allowed to gradually stabilize the situation in all areas of life and put the country on the track of the rapid development at the cost of authoritarianisation of the political system. The current political system is often defined as "guided democracy". The new Russian power elite, after overcoming the structural 366 Summary

crisis, aim at turning the country into a major global player, both in the sphere of international politics and economics.

This book shows the evolution of Soviet and Russian political classes in the context of ideological, political, social and economic transformation that occurred between the years 1917-2012. This book describes the most important moment of history, i.e. the correction of the system in the Soviet Union during perestroika, which got out of control of the central authority and changed into a radical political and economic transformation, causing the Soviet empire to collapse. The book also focuses on the period of the formation of the power elite in modern Russia under presidencies of Yeltsin, Putin, and Medvedev, which is as important as the Gorbachev's era. Much of the content of this book is related to the period of Lenin, Stalin, Khrushchev, Brezhnev, Andropov, and Chernenko, explaining what the Soviet Union was and what changes this country underwent on the power elite level. The book also implies a developed narrative about the evolution of the nomenclature system in the Soviet empire, its transformation, which resulted in the complete emancipation of the nomenclature and the collapse of the Soviet federation.

The genesis of communism in Russia and the mechanisms of seizure of power by the Bolshevik Party are described in the first part of the book. This part then discusses the processes of totalitarianisation and detotalitarianisation of authority in the Soviet Union. The author also presents the issue of nomenclature (the creation, development, and transformation) as the personnel base of the Soviet political class, as well as the issue of political culture of nomenclature. This part also includes a reflection on the era of Andropov and Chernenko.

The second part of the book describes the process of reconstructing of the Soviet system in the period of Gorbachev's leadership (perestroika), and the collapse of the Soviet Union. This part describes the rationale and the process of reforms. The author presents environment of co-workers and opponents of the first and last president of the Soviet Union. In the next part the author makes an attempt to portray the changes that have taken place in the consciousness of the Soviet system and non-system intelligentsia. The remainder of this part describes the process of democratisation of the Soviet empire, the formation of the Russian democratic republican contrelite, what ultimately led to the collapse of the Soviet federation. This part of the book

Summary . 367

also includes the analysis of the economic mechanisms that triggered the *perestroika* and what became one of the key reasons for the disintegration of the Soviet Union.

In the third part of the book, the author focuses on the description and analysis of the phenomenon of the Soviet federalism, nomenclature regionalism and the Soviet national policy. To demonstrate regional differences in these phenomena in the Soviet Union cases of Ukraine and Belarus are described subsequently.

The fourth part of this book concerns the formation and transformation of contemporary Russian political elite in the years of 1992–2012. In this part the conditions, mechanisms of the functioning and the practice of democracy in Russia are presented. Moreover, the author makes an attempt to describe the ideological explorations made by the Russian ruling elite. The author claims that the specifics of the power elite in Russia throughout history was to search justification and rationalisation – for its messianic policy – in integral or total ideologies, aiming at a holistic description and explanation of the surrounding world. This part also implies a broader layer of methodological issues relating to the power elites.

Резюме

Эволюция элиты власти в Советском Союзе и России

в контексте идейных, политических, общественных и экономических перемен

Формирование советской и российской правящей элиты является одной из самых интересных тем исследований по новейшей истории и политологии. Россия уже в царское время была одной из самых могущественных держав, а в середине XX столетия, созданный коммунистический Советский Союз стал одной из двух сверхдержав мира, и оставался таким до конца своего существования. После распада Советского Союза в 1991 году, на его территории возникло пятнадцать - в большинстве - новых стран, которые ранее были советскими административно-территориальными единицами – союзными республиками. Наиболее крупная из них это Россия (полное название – Российская Федерация), которая является главной наследницей и в каком-то смысле продолжательницей советской империи. Россия это уже не коммунистическая страна. Российская правящая элита, желая сделать свою страну важной частью мировой политической и экономической системы по либерально--демократическим стандартам, в 90-е годы начала демократические преобразования. Проводимые реформы, направленные на устранение коммунистического общественно-политического и экономического наследия, а также ошибки и упущения, допущенные в ходе этого процесса привели к политической и экономической нестабильности в стране, хаосу и высокому уровню общественного недовольства. Передача демократической политической элитой власти над Россией политикам из бывших советских спецслужб в условиях

370 Резюме

глубокого внутреннего кризиса, позволила постепенно стабилизировать ситуацию во всех сферах жизни и вывести страну на путь быстрого экономического роста. Сегодняшняя политическая система в России часто определяется как «управляемая демократия». Новая российская власть, после выведения России из глубокого внутренного кризиса, стремится превратить свое государство в одного из главных глобальных игроков международной политической и экономической жизни.

Книга Эволюция элиты власти в Советском Союзе и России показывает эволюцию советской и российской правящей элиты в контексте идеологических, политических, общественных и экономических перемен, которые произошли в стране в 1917–2012 годах. Поворотным и самым важным историческим моментом, описанным в публикации, является корректировка системы в Советском Союзе во время перестройки, которая выскользнула из-под контроля центральной власти и превратилась в радикальную политическую и экономическую трансформацию, в результате чего распалась советская империя. Вторым ключевым моментом этой книги является период формирования правящей элиты в современной России во время президентуры Ельцина, Путина и Медведева. Большая часть исследования рассматривает эпоху Ленина, Сталина, Хрущева, Брежнева, Андропова и Черненко с целью выяснения сущности Советского Союза и преобразований, имевших место в управлении государством. Книга содержит обширный обзор эволюции номенклатурной системы советской империи и ее трансформации, в результате которой произошел распад советской федерации.

В первой главе книги представлен генезис коммунизма в России и механизмы захвата власти партией большевиков. Далее указаны процессы тоталитаризации и детоталитаризации власти в Советском Союзе. Затем автор рассматривает создание, развитие, преобразование номенклатуры как основы советского политического класса. Уделено также внимание номенклатурной политической культуре. Эта глава завершена анализом эпохи Андропова и Черненко.

Вторая часть посвящена перестройке советской системы в период руководства Горбачева и распаду Советского Союза. В этой главе рассматривается обоснование и процесс реформ. Автор дал характеристику среде сотрудников и оппонентов первого и последнего президента Советского Союза. Далее автор попытался представить

изменения, происходящие в сознании советской системной и внесистемной интелигенции. Также уделено вннимание процессу демократизации советской империи и формированию российской демократической республиканской контрэлиты, который в конечном итоге привел к падению советской федерации. Эта часть работы завершена анализом экономических механизмов, которые были вызваны перестройкой и являлись одной из основных причин дезинтеграции Советского Союза.

В третьей главе автор сосредоточился на описании и анализе феномена советского федерализма, регионализма номенклатуры и советской национальной политики. Чтобы продемонстрировать региональные различия среди этих явлениий в Советском Союзе, в последующих параграфах были описаны примеры Украины и Беларуссии.

Последняя и самая обширная — четвертая глава этой книги, касается формирования и трансформации современного российского политического класса в 1992—2012 годах. В этой части исследования были представлены условия, механизмы функционирования и практика демократии в России. Кроме того, автор попытался описать поиск российской власти оптимальной идеологии для России, потому что специфика правящей элиты на протяжении всей истории проявлялась в поисках обоснования для своей мессианской политики и рационализации в интегральных или тоталитарных идеологиях, направленных на всеобъемлющее описание и объяснение окружающего мира. В этой главе тоже представлен более широкий каталог методологических вопросов, связанных с верховной властью.